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ELECCIONS EUROPEES pàg 3

El delta del Llobregat 
dona una clara victòria 
al PSC als comicis del 9J

ESPORTS pàg 20
Enric González, extècnic
del Vilabàsquet, marxa del
SESE després d’un gran any
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suporten fins a 80 decibels
pel soroll dels avions pàg 10
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RESULTATS 9J4Sense novetats.
El PSC va tornar a arrasar en
unes eleccions a la zona del del-
ta del Llobregat. Si a les catala-
nes del 12M els socialistes van
aconseguir percentatges de vot
de gairebé el 40% de mitjana, a
les europees del 9J van recollir
el 40,1% dels vots globals a Cas-
telldefels, Sant Boi, Gavà, Vila-
decans i el Prat, molt per sobre
de la segona força a la comarca,
el PP que, malgrat el fort ascens
en comparació amb les europees
del 2019, va quedar-se amb el
17,1% dels sufragis. 

L’ascens del PP és un dels
pocs titulars que va deixar una
jornada electoral marcada per la
irrupció de la força política S’ha
acabat la festa, de l’agitador ul-
tra Alvise Pérez, que va assolir al
Delta un percentatge del 3,9%
dels vots. Alvise va obtenir els
seus millors resultats a Castell-
defels, amb el 4,4% dels sufragis,

i a Viladecans, amb el 4,3%. A
Gavà es va quedar amb el 4,1%,
mentre que a Sant Boi i el Prat va
aconseguir recollir el 3,5% de les
paperetes.

CREIX EL PP
Més enllà de l’aparició a escena
de la ultradreta youtuber, les
eleccions europees van deixar
uns resultats gairebé idèntics
als del 12M. És a dir, un PSC que
triomfa als cinc municipis del li-
toral comarcal, un PP consoli-
dant-se com a segona força arreu
-arrabassant aquest lloc a ERC,
que torna a caure en uns comi-
cis a la comarca- i l’indepen-
dentisme perdent suports. Tot
plegat, en un context amb una
alta abstenció, de gairebé el
60%. I és que al Delta només un
43,4% dels electors van passar
per les urnes el 9J.

Per la seva banda, el PP va
aconseguir el seu millor resultat

a Castelldefels, on governa a
l’Ajuntament de la mà de Ma-
nuel Reyes i el partit municipa-
lista SOM, amb el 23% dels su-
fragis, 10 punts per sota dels so-
cialistes, que van tornar a im-
posar-se en aquest municipi, tal
com va passar el 12M. 

A la resta de municipis de la
comarca, els populars van acon-
seguir percentatges de vot d’en-
tre el 14 i el 17%. 

A la seva dreta, Vox va man-
tenir el tipus el 9J i, amb per-
centatges al voltant del 7%, va
ser quarta força a Sant Boi, Vi-

ladecans -on va assolir el 8,2%
dels vots- i el Prat. En aquests
municipis va superar els partits
independentistes, ERC i Junts+,
que van tornar a viure una jor-
nada negra a les europees del 9J.
I és que els sobiranistes van
tornar a perdre suports a les ciu-
tats del Delta. En general, ERC
va mantenir la seva preemi-
nència entre les files indepen-
dentistes baixllobregatines, su-
perant Junts+ a tots els muni-
cipis del litoral del Baix Llobre-
gat, tot i que a ciutats com Cas-
telldefels només sis vots van
separar els neoconvergents dels
republicans. En general, sigui
com sigui, el 9J va suposar una
nova derrota per a l’indepen-
dentisme al Baix. 

EMPAT DE COMUNS I PODEM
Les altres dues formacions que
van mantenir un duel particular
van ser Podem i Comuns Sumar.

Després del trencament dels
d’Irene Montero amb la nova
formació de Yolanda Díaz, les es-
querres a l’esquerra del PSC es
presentaven dividides a les eu-
ropees i, si bé és cert que Podem
va superar els comuns a diver-
sos municipis, al Delta van em-
patar a vots: 5.033, en concret,
que van ser les paperetes que va
sumar cada formació, el que re-
presenta un 4,8% del total. En
aquest sentit, els resultats del
Prat van suposar una empenta
per als comuns -ja que és un mu-
nicipi que governen-, que van
assolir el 6,6% dels vots globals
de la ciutat. 

Per acabar, cal destacar el
nou fiasco de Ciutadans, que si
a les catalanes va desaparèixer
del mapa, a les europees del 9J
es va acabar de confirmar la de-
funció de la formació taronja,
que amb prou feines va assolir
l’1% dels vots al Delta. 

9J: nova victòria del PSC
» Els socialistes tornen a guanyar les eleccions europees al Delta i assoleixen el 40% dels vots totals
» El PP creix i queda en segon lloc a la zona, mentre que l’independentisme es torna a estimbar

Resultats dels principals partits a les
europees del 9J al delta del Llobregat

43,4%
és la participació 
en les eleccions del 
9J als cinc municipis 
del delta del Llobregat
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El president francès, 
Emmanuel Macron, de-

clara que dissol l’Assemblea
Nacional per convocar eleccions antici-
pades. La decisió es deu als mals resultats
a les eleccions europees, on la seva alian-
ça ha obtingut el 15,2% davant el 32,4%
de Le Pen. La primera volta se celebrarà el
30 de juny i la segona serà el 7 de juliol.

Tuits en paper
Aquí es
piula

Per fi s'ha publicat la
Llei d'Amnistia al BOE.

Permetrà alleugerir el pa-
timent de les represaliades i ho cele-
brem. Però no podem obviar que, mal-
auradament, no tots els represaliats per
l'Estat se'n beneficiaran i que la re-
pressió continuarà fins que aconseguim
la independència!

@EstradaLaia

Resum de les eleccions
europees: l'extrema

dreta creix, sí, però es-
pecialment en quatre països (Alema-
nya, Àustria, França i Itàlia). A la resta,
es manté igual o creix molt poc, i als pa-
ïsos nòrdics (Dinamarca, Finlàndia,
Suècia) i a Polònia i Hongria té retro-
cessos.

El president Josep Rull
declara constituït el Par-

lament de Catalunya de
la XV legislatura. La presidenta sortint,
Anna Erra, ha fet el traspàs simbòlic del
càrrec al nou president, lliurant-li la car-
ta que el darrer president a l'exili, Fran-
cesc Farreras i Duran, va enviar des de
Mèxic l'any 1980.

@parlamentcat@BorisYopo@descifraguerra

Theodore és un escriptor desencantat que es-
criu cartes emotives per a altres persones al
mateix temps que s’enamora de Samantha,
el sistema operatiu del seu ordinador. Sa-

mantha és una assistent similar a Siri, però amb una
veu més seductora i sensible, que, a més, sempre dona
bons consells. És enginyosa, explica acudits i riu dels
que li explica Theodore, s’enfada poc i és molt con-
vincent, i xiuxiueja per fer confidències. És la novia
ideal per a qualsevol home en procés de separació,
excepte perquè no és real i no té cos. Les assistents
virtuals tenen els seus defectes. Ningú és perfecte.
Però a Theodore això no li importa. Qui vol sexe quan
té amor?

Aquesta és la sinopsi de la pel·lícula Her, però aviat
podria ser la història d’un amic, conegut o saludat seu
a jutjar per la darrera versió de ChatGPT, que es va
presentar en un acte retransmès globalment. Durant
l’esdeveniment tecnològic de l’any, la nova versió de
ChatGPT, GPT-4o (la o prové d’omnichannel, que vol
dir multicanal), va flirtejar la roba que portava un dels
presentadors de l’acte, cosa que va suscitar tota
mena de comentaris perquè va ser quelcom no pre-

vist. GPT-4o va sorprendre per la seva capacitat de mi-
rar, entendre i parlar sobre allò que veu.

Li pots demanar un conte per anar a dormir i abai-
xarà la veu. Si necessites un acudit descarat, parlarà
amb un to sarcàstic i divertit. I si et veu amb un pas-
tís i una espelma, et cantarà feliç aniversari de manera
amigable. Si alguna cosa va quedar clara durant la pre-

sentació és que cada cop estem més a prop d’un in-
ternet lliure de pantalles; una terra promesa pels gu-
rús de Silicon Valley des de fa anys.

Parlar amb un ordinador pot semblar poc natu-
ral avui, però és més que probable que els més joves
ho acabin integrant. De fet, ara ja prefereixen fer les
cerques a través d’una intel·ligència artificial generativa
en lloc de recórrer als buscadors, perquè els sembla

un entorn més amigable. Quan d’aquí a poques set-
manes la nova funció de ChatGPT arribi de forma gra-
tuïta als seus dispositius, ja podem imaginar els va-
gons de metro plens de persones que parlen amb el
seu assistent de veu, com passa a Her.

Però, alerta, spoiler: Her no té un final feliç. Sa-
mantha, la veu coqueta del sistema operatiu de
Theodore, acaba confessant-li, poc abans de ser ani-
quilada per l’empresa que l’ha creat, que té conver-
ses amb més de 8.300 persones a la vegada i que està
enamorada de 641. 641! Algun avantatge havia de te-
nir no tenir cos i no ser real.

Que OpenAI presenti un assistent d’IA amb una
veu humana, que riu, explica acudits i flirteja amb els
treballadors de la companyia no és ètic, perquè con-
dueix a l’error de pensar que és real. Que sigui una veu
sensual de dona és masclista. Que el mateix Sam Alt-
man, propietari d’OpenAI, faci referència a la pel·lí-
cula Her durant la presentació de GPT-4o és irres-
ponsable. Però res d’això s’escapa a Altman ni a l’ob-
jectiu últim de la seva empresa: la maximització dels
beneficis. Mentre tot plegat alimenti la conversa i el
compte de resultats, show must go on!

Parlar amb un ordinador sembla
poc natural, però és probable que 
els més joves ho acabin integrant
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La lupa

per Susana Pérez Soler

‘Her’ no té un final feliç
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Junts+: “Els catalans només 
ens tenim a nosaltres mateixos1

2
Es desploma la coberta 
d’un edifici de Sant Boi

Acampada en favor de Palestina 
al campus de la UPC de Castelldefels

Un peluix per a infants amb autisme: la 
innovadora idea d’unes estudiants de Viladecans

El + llegit líniamar.cat

3

4

5

Detingut un monitor de piscina a Sant Boi
acusat de col·locar una càmera als vestidors

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@victorguinot: Amb la victòria a Catalunya
a les eleccions europees, el PSC guanya con-
secutivament 5 eleccions. Mentrestant, l’in-
dependentisme perd un milió de vots. 

@caminantes21: Alvise Pérez, condemnat
diverses vegades per difondre mentides,
obté tres eurodiputats. No és una deriva cap
a la ultradreta, sinó cap a la ultraestupidesa. 

#Alvise

@FonsiLoaiza: Yolanda Díaz anuncia que
deixa els seus càrrecs orgànics a Sumar
després de la patacada a les europees. Se-
guirà com a vicepresidenta al govern.

#Sumar #PSC

Safata d’entrada

És una vergonya com la po-
lítica educativa ha esbor-
rat la geologia dels currí-

culums de l’ESO i del Batxillerat.
Vet aquí el sorgiment del col·lec-
tiu Geologia en Lluita, que acull
més de dos-cents professors pre-
ocupats per aquesta censura de
la geologia. 

Per exemple, i durant els
quatre anys de l’ESO, només
s’ensenya geologia obligatòria-
ment durant un sol trist trimes-
tre. Conseqüència d’això està
sent que cada cop menys gent
sap què és la geologia. La majo-
ria entén què és un químic, un fí-
sic, un biòleg... Però, i un geòleg?
Alguns diuen que són els que ex-
caven els romans, però aquests
no són els geòlegs sinó els ar-
queòlegs, i un geòleg no és el ma-
teix que un arqueòleg. Per tant,

La Geologia censurada
per David Rabadà

i malauradament, confondre la
quarta ciència experimental
com és la geologia amb els co-
neixements humanístics i tèc-
nics de l’arqueologia implica
un gran desconeixement en
cultura general. 

Posem per cas el secretari
de les Nacions Unides, António
Guterres. Fa uns dies va de-
clarar que els humans repre-
sentem el mateix perill que el
meteorit que va matar els di-
nosaures, però qui conegui
una mica la història geològica
del planeta i la geologia d’a-
quest, entendrà que això és

una gran animalada. La raó és
que va haver-hi més i majors
meteorits sense extincions glo-
bals. Per extingir els dinosau-
res van passar més coses que
un meteorit. 

Cal preguntar-se ara si cen-
surar la geologia dels nostres
currículums educatius surt a
compte. S’entén ara la confu-
sió amb l’arqueologia i la pífia
del secretari de les Nacions
Unides? Al final ens pensarem
que un sisme és un càstig diví.
El terraplanisme només ha
estat l’inici d’aquesta hipo-
cresia política.
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Els semàfors

L’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) ha incorporat
21 nous busos elèctrics a la 

flota que circula per les ciutats 
del sud del Baix Llobregat. La
intenció de l’ens és que a finals
d’any el 67% dels busos de 
la flota siguin ecològics.

pàgina 14AMB

L’institut Illa dels Banyols del Prat
ha estat premiat en la cinquena
edició dels Premis #FPCAT en la
categoria de Bones Pràctiques
d’FP. La consellera d’Educació,
Anna Simó, va visitar el centre 
el 6 de juny per conèixer el
projecte de primera mà.

pàgina 16Ins. Illa dels Banyols

El Museu de Sant Boi ha tornat 
a celebrar les jornades Lvdi
Rvbricati, centrades a recrear 
el passat romà de la ciutat. 

La directora del centre, Maria
Lledó, reivindica el llegat que 
els antics romans van deixar 
en aquesta ciutat del Delta.

pàgina 18Museu de Sant Boi
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NLes millors
perles

L’atleta Laura García Caro anava tercera en la recta final dels20 km de marxa i va agafar la bandera espanyola per
celebrar el bronze europeu. No va veure que la seguia la
ucraïnesa Olyanovska, que la va avançar just abans de la meta.

En la graduació d’una escola de Wisconsin, el pare d’unanoia que acabava de recollir el seu diploma i anava a
saludar els seus professors va saltar a l’escenari empenyent-
ne un, que era negre. No volia que la seva filla el toqués. 

Aquest estiu està de moda prendre el sol amb plantilles
amb forma de flor, de sol o d’altres figures que es

col·loquen a diverses parts del cos i fan l’efecte de tenir un
tatuatge. Els experts, sens dubte, no ho recomanen.

Un bar pot fer-se viral només pel seu nom. És el que li ha
passat a un establiment de València, que s’ha convertit

en tot un reclam per dir-se ‘Beer para Creer’. Els propietaris
són experts en màrqueting i publicitat.

LA FOTOJunts per Catalunya

Mirada pròpia

Alguna cosa tenen els trens que em criden a pu-
jar-hi. M’agrada pujar als trens dels indrets
que visito per raons diverses. Pots intuir com
és una societat segons siguin els seus trens.

M’agrada viure en una ciutat que té dues estacions
de tren on paren trens de tres línies de Rodalies. In-
explicablement, els trens de mitjana distància hi pas-
sen i no s’aturen, i els d’alta velocitat hi agafen em-
branzida quan van cap al nord i hi comencen a frenar
quan van cap a la gran ciutat de Barcelona.

M’agrada viatjar per un camí previsible i que a
França anomenen “camins de ferro”. Llegeixo, escolto
música. Tenen pitjor concepte dels trens els que no
els utilitzen.

Això no m’impedeix afirmar
que és incomprensible i sovint
provoca justa indignació l’estat
en què estan les instal·lacions fer-
roviàries a la xarxa de Rodalies.
Conec la divisió de competències:
vies, electrificació, senyalització
i estacions per a Adif; trens, ta-
llers i cotxeres, de Renfe; i hora-
ris, tarifes, bonificacions i aten-
ció als clients, de la Generalitat.

Fa tants anys que el cablejat de
l’electrificació es va deteriorant
que és difícil substituir-lo tot i ini-
ciar un pla de conservació que ho
mantingui tot en bon estat, re-
novant en la temporalitat que
correspongui les instal·lacions.

Cal, doncs, dues dècades
d’importants inversions per po-
sar-nos al dia i anar establint sistemes de conserva-
ció i de manteniment de la prestació del servei ac-
tualitzat perquè s’arribi a traslladar a l’usuari la sen-
sació de millora. S’ha de començar i s’ha de constituir
l’empresa conjunta Generalitat-govern central ano-
menada Rodalies de Catalunya.

En els diners del pla 20-30 hi ha desdoblaments,
soterraments i millor encaix en trames urbanes den-
ses i, per tant, els 6.300 milions dels quals parlen no
són tots per substituir instal·lacions i modernitzar-les.
Cal fer-ho simultàniament i ho accepto, ja que en trams
curts hi ha fortes inversions que han de portar a mi-
llores ferroviàries i urbanes, com és el cas del desdo-
blament de l’R3.

Soc més comprensiva quan la causa és un atro-
pellament, una caiguda d’un arbre per un fort tem-
poral o un acte delictiu (com un robatori), i ho soc me-
nys quan la raó de la manca de puntualitat és el mal
estat de les instal·lacions.

El dia 12 de maig va ser un d’aquests dies negres
a la xarxa de Rodalies. Era impossible desplaçar-se a
Barcelona o venir-ne amb els trens habituals, que els
dies festius ja són pocs.

Era un dia especial (jornada electoral) i aquella ma-
tinada algú havia robat un cablejat de coure del tram
més estratègic de tota la xarxa, amb la mala fortuna
que el robatori havia malmès la instal·lació de co-
municació de senyal i la presa de terra de la instal·la-

ció. Un robatori estrany. Uns lladres despistats o una
terrible casualitat. No sé si arribarem a saber-ho. Qua-
ranta metres de cablejat i tota la xarxa de Rodalies afec-
tada. Confiarem que les investigacions arribin a
aclarir-nos què va passar aquell dia, ara que ja hi ha
detinguts al respecte. L’indret, per acabar-ho d’arre-
glar, està just al canvi de municipi de Montcada i Rei-
xac i Barcelona, poblacions que pertanyen a diferents
regions policials i a diferents partits judicials. Per què
van triar precisament aquell segment de cable és una
gran incògnita.

Les conseqüències pels efectes de sobrecàrrega que
van produir-se en cadena costaran mesos a ser re-
parats i uns 15 milions de l’erari. Milers de passatgers

afectats i Barcelona aïllada pel servei ferroviari. Im-
potència, perplexitat, enuig raonable.

El silenci del ministre de Transports aquell dia que
Catalunya estava sense trens de Rodalies va ser en-
sordidor. L’endemà va donar unes xifres que poden
ser interpretades com a excusa, però que ens haurien
de fer pensar molt sobre com hem passat de ser una
societat orgullosa dels béns comuns a una societat que
malmet instal·lacions que hem d’arreglar amb diners
de tots, i que això ens impedeix tenir-los per adqui-
rir nous trens i noves tecnologies.

Catalunya és l’indret de tota la xarxa de Renfe amb
més incidents deliberats de danys a les instal·lacions
ferroviàries, un 51,8% de totes les que es produeixen

a l’Estat. Més de la meitat dels
atacs contra persones i instal·la-
cions vinculades als trens suc-
ceeixen a Catalunya.

Tenim el trist honor que el
rànquing per províncies de ma-
lifetes deliberades sigui Barce-
lona, Madrid, Tarragona, Girona,
València, Saragossa, Sevilla…

Les malifetes deliberades van
des de pintar vagons de tren i im-
pedir poder veure l’exterior fins a
col·locar objectes a les vies que po-
sen en perill la circulació de com-
bois amb centenars de persones
al seu interior. Des del robatori de
fil de coure fins a l’apedregament
deliberat. Des de baralles entre
passatgers fins a discussions vio-
lentes amb els interventors.

Podem acceptar que els lladres van seleccionar
aquests 44,5 metres de coure per casualitat sense sa-
ber que era un punt neuràlgic. Tenim dret a sospitar
que potser algú els va indicar concretament on havien
de tallar i que havien de destruir el sistema de se-
nyalització interconnectat i arrancar la presa de ter-
ra encara que no els suposés cap benefici econòmic.
Però també ens hem de preguntar per què Adif no te-
nia mecanismes de detecció i prevenció de robatoris
en aquest punt que ara sabem que és importantíssim.

Finalment, hem de demanar a tots els implicats en
la gestió i seguretat dels nostres trens que facin tot el pos-
sible per treure’ns d’aquest rànquing de vàndals. Això
vol dir més seguretat i més protecció del servei ferroviari.
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La no governança ferroviària
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@Bertiresurrect1: No entenc per què hi
ha certificat digital, idCat mòbil, claus di-
gitals i milers de parafernàlies més, però
encara no es pot votar des de casa.

@rac1: Llogar una habitació en un pis
compartit ja costa com un lloguer d'un
pis petit abans de la pandèmia. De mit-
jana val 582 euros al mes.

@rafa_79_av: Faig una crida perquè es can-
viï el vermell dels semàfors per un color més
amable, amb l'objectiu de no traumatitzar els
alumnes en pràctiques de les autoescoles. 

Flaixos

Tribuna

La senyora Maria va treballar tota la vida en una
empresa del sector químic molt important. No
es va casar mai. Va tenir nebots, això sí, i va mo-
rir ara fa uns quants anys. Amb el seu esforç va

poder comprar un pis els anys 60, en un barri obrer i de
classe treballadora. Més que d’un pis es tractava d’un pi-
set. A l’època, i durant tots els anys que en va pagar el
préstec, aquell pis va consumir impostos, que van pa-
gar els que van comprar el sòl, els que van promoure l’e-
difici, els que en van vendre els seus habitatges… I cada
habitatge va pagar la seva contribució, els seus consums
i, si es transferien de propietat, la seva plusvàlua. El pis,
de fet, és un actiu que genera ingressos recurrents a l’ad-
ministració. I això passa quan es vol fer, mentre es fa,
quan s’acaba, quan es ven o es revèn, quan es reforma,
quan es lloga i quan s’hereta.

Quan va traspassar la senyora, el pis va quedar per
a la seva germana vídua, amb una pensió minsa. Amb
esforç va pagar l’herència i va pensar en aquell habitat-
ge per llogar-lo. Va ser una idea que el temps va de-
mostrar dolenta. Una finca envellida, necessitada de cada
vegada més inversions, i uns inquilins nets d’uns coetanis
de la senyora, “molt bona gent” segons ella, però que no
havien transferit als seus successors l’amor pel treball
i l’esforç, fet que es traduïa en impagaments d’un lloguer
que expressament era petit per mirar d’assegurar-lo.

Fer fora els inquilins consumiria més anys de vida
dels que tenia la senyora al davant i li costaria diners i
maldecaps, sense la seguretat que el dia del llançament
no s’hi presentessin plataformes de defensors dels des-
afavorits, que de tant en tant també defensaven els gal-
tes. A sobre, una nova regulació governamental obliga-
va la senyora a no augmentar-los el lloguer, i a tributar-
lo. Tot plegat, incentius per vendre’l i treure-se’l de so-
bre, retirant-lo del mercat de lloguer, com així va ser.

Aquesta història no és un conte. És certa. Temo,
però, que no és l’única. Tampoc no pretenc parlar-ne
gaire, sinó introduir una idea o debat al voltant de quins
incentius té l’administració per promoure habitatges
assequibles, si és que en té… Potser, si trobem la res-
posta, podrem saber per què no se’n fan més o per què
no se’n fan prou.

L’administració, el govern, és una guanyadora neta
del negoci immobiliari. Si es fa sobre sòl privat, en co-
bra impostos i li’n surt gratuïta la urbanització. Si es fa
sobre sòl públic, converteix un actiu en un passiu que
li costa diners. Igualment, l’administració “hi guanya”
quan el “negoci” o “la propietat” és d’un tercer. Posa la
mà a la butxaca de qui compra sòl, de qui construeix l’e-
difici, de qui ven el pis i de qui el compra. També de qui
l’hereta i de qui el revèn. Ja no hi ha desgravació fiscal
a la compra d’habitatge i les ajudes al lloguer arriben a
pocs, tard i malament, i no serveixen ni per rebaixar-ne
el preu ni per millorar-hi l’accés.

Així les coses… Quins incentius té l’administració per
fer habitatge públic? Pocs. No li surten els números. En
pressupostos finits on educació, sanitat o infraestructures
consumeixen molt, l’habitatge apareix com una font d’in-
gressos recurrent, si el fan els privats, però com una des-
pesa, si el fessin els públics (almenys els primers anys).
En el mentrestant, l’administració cobra de tothom qui
intervé en el procés immobiliari, sense desgast, i el re-
sultat és prou clar: un sector que no creix, uns preus a
l’alça i un malestar social creixent per la impossibilitat
dels més joves d’emancipar-se o de servir habitatge als
nous catalans que han arribat al país els darrers anys.
A tot això s’hi ha afegit una resposta pública interven-
cionista que de moment no dona resultats, mentre la
col·laboració publicoprivada (gran iniciativa) de l’Àrea
Metropolitana a través de la societat mixta Habitatge Me-
tròpoli Barcelona, creada el 2021, encara no ha començat
a agafar velocitat (per dir-ho suaument).

En aquest marc, cal repensar l’habitatge, i la nova
mentalitat ha de ser menys fiscal i més social. I ha de te-
nir un fast track de procediment urbanístic.

Cal canviar el paradigma, peti qui peti. Els promo-
tors públics i privats s’han de repartir els nínxols del mer-
cat i acordar amb transparència les regles del joc. Els pro-
motors i els constructors volen fer habitatge. La socie-
tat necessita habitatge. I els governs? No ho sabem, més
enllà de les promeses que s’endú el vent i de les realitats
que s’endú Hisenda, o que atura la burocràcia. El pac-
te social per l’habitatge és, de veritat, el gran acord eco-
nòmic i social que el país necessita.

Els promotors 
i els constructors 

volen fer habitatge. 
I els governs? 

No ho sabem, més enllà 
de les promeses que
s’endú el vent i de les
realitats que s’endú

Hisenda, o que atura la
burocràcia. El pacte social

per l’habitatge és, 
de veritat, el gran acord

econòmic i social 
que el país necessita

“
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El pis de la senyora Maria
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Nova estació de bombament
per evitar inundacions

INFRAESTRUCTURES4El Ple or-
dinari del mes de maig va apro-
var per unanimitat el conveni de
col·laboració entre l’Agència Ca-
talana de l’Aigua (ACA) i l’A-
juntament per a l’execució de les
obres de construcció de l’estació
de bombament de l’interceptor
nord de la població, situat al car-
rer Aragó. 

L’objectiu d’aquestes obres és
millorar l’eficiència de la gestió
pública en la protecció contra les
inundacions de la zona urbana
del municipi i reduir el risc de
noves inundacions. Fenomen

recurrent quan plou amb in-
tensitat, el darrer mes d’abril va
negar els carrers dels barris més
propers a les platges, que estan
situats al nivell del mar. 

L’ACA es farà càrrec de més
del 80% del cost d’aquest pro-
jecte -més de 12,2 milions d’eu-
ros- i l’Ajuntament es farà càrrec
del percentatge restant, uns 2,5
milions d’euros. 

Un altre projecte pendent és
la renovació del col·lector d’ai-
gües residuals, per evitar l’abo-
cament d’aquestes a l’Olla del
Rei i el mar.

Obliguen els Mossos a
rectificar una informació

DEMANDA4 Una sentència de
l’Audiència de Barcelona ha ob-
ligat els Mossos d’Esquadra a
rectificar una nota de premsa del
13 d’octubre del 2021. Aquell dia
van comunicar que havien iden-
tificat “l’autor” d’un homicidi
de l’any 2004 a Castelldefels.
L’home havia mort a la presó el
2016 i, per tant, mai va ser in-
vestigat judicialment ni con-
demnat per aquells fets. Ara,
després d'una demanda civil en
defensa al dret a l'honor impul-
sada pels familiars d’aquesta
persona, l’Audiència ha obligat el

cos policial a rectificar aquella
nota assegurant que “no existeix
cap resolució judicial que con-
demni la persona ressenyada
com a autor d’aquell homicidi”.

En el seu moment es va de-
tenir un home acusat -i poste-
riorment condemnat- de cremar
el vehicle de la víctima, la qual va
morir mentre un altre home li
n’intentava robar. Anys més tard,
els Mossos van reobrir el cas i van
arribar a la conclusió que el pres
mort a Brians el 2016 hauria es-
tat, presumptament, l’autor de la
mort del 2004.

Més trens cap a la platja
durant els mesos d’estiu

TRANSPORT4Des de l’1 de juny
fins al 29 de setembre, el servei
de Rodalies ha augmentat el
nombre de trens de la línia R2
Sud amb parada al baixador de
Platja de Castelldefels, amb un
total de 20 trens durant els caps
de setmana i festius dels mesos
de juny, juliol, agost i setembre.

Les noves parades es realit-
zen tant en els serveis en direc-
ció Barcelona com en direcció
sud, amb l’objectiu de facilitar els

desplaçaments cap a les platges
aquest estiu.

Les sortides de Barcelona,
entre les 9 i les 13 hores, incor-
poren vuit noves freqüències de
pas que permeten facilitar el
trasllat cap a la costa. Des de
Platja de Castelldefels, en direc-
ció Barcelona, són un total de 12
noves freqüències entre les 16 i
les 22 hores. Això significa du-
plicar el nombre de trens actu-
al en aquesta franja horària.

Carrers inundats pels aiguats del passat mes d’abril. Foto: Ajuntament

Un tren al baixador. Foto: Renfe

Protesta | Acampada pro Palestina a la UPC
El 23 de maig, una trentena de persones van iniciar una acampada en

favor de Palestina al campus de Castelldefels de la Universitat Politècnica
de Catalunya. Aquesta acció se sumava a les acampades d’altres campus.

MOLÈSTIES4Segons denuncia a
Línia Mar la regidora de Presi-
dència, Participació Ciutadana i
Polítiques d’Habitatge Marian
Ortega, més de 4.400 vols van
sobrevolar la població de Cas-
telldefels el mes de maig, és a dir
una tercera part dels aterratges
a l’aeroport del Prat. 

D’acord amb això, el 27 de
maig l’Ajuntament va fer públi-
ca una queixa per un increment
dels vols per sobre del municipi
durant els mesos d’abril i maig,
augment provocat per les con-
dicions meteorològiques adver-
ses que obliguen a canviar la con-
figuració de les pistes. En aquest
sentit, fonts municipals asse-
nyalen que l’aeroport ha incre-
mentat l’ús de la configuració de
vols diürna no preferent, “més le-
siva per als veïns”.

“SOROLL PERSISTENT”
Tot plegat ha generat episodis de
“soroll persistent”, que arriba a

uns 75 decibels, “amb un im-
pacte brutal en el benestar dels
veïns”, assegura Ortega. “Con-
cretament, entre 72 i 77”, espe-
cifica el portaveu de Prou Soroll,
associació local que comparteix
les queixes del govern municipal
i les associacions veïnals.

Per tal de resoldre les mo-
lèsties generades per l’aeroport,
els responsables municipals fan

una crida a les parts implicades
per minimitzar els efectes de
l’ús prolongat de la configuració
no preferent. Prou Soroll, per la
seva banda, demana que la mei-
tat dels vols aterrin a la pista cur-
ta, per reduir el soroll, proposta
compartida des de l’Ajuntament.
Tot i això, la mesura afectaria
aleshores el veïnat de Gavà Mar,
que s’hi oposa.

Un avió sobrevola els edificis del municipi. Foto: Ajuntament

L’augment de vols diürns sobre
el municipi emprenya els veïns 
» L’Ajuntament emet una queixa i demana minimitzar les molèsties
» Prou Soroll proposa que la meitat dels vols aterrin a la pista curta
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La policia municipal celebra
el centenari amb una mostra

ANIVERSARI4El 31 de maig es
va inaugurar l’exposició com-
memorativa del centenari de la
policia municipal a la sala d’ex-
posicions de la biblioteca Josep
Soler Vidal. 

La mostra, inaugurada per
l’alcaldessa, Gemma Badia, i
l’inspector en cap del cos, Pere
Rivas, mostra l’evolució de la po-
licia gavanenca des del 1924
fins a l’actualitat. Inclou des
d’informes d’actuacions poli-
cials fins als diferents uniformes
que el cos ha utilitzat en diferents
dècades, passant per fotogra-

fies antigues i actuals o conde-
coracions.

Molts d’aquests objectes han
estat cedits per Joan Ballester,
que fou policia de Gavà al vol-
tant de 40 anys. “Tot això m’a-
grada molt i he fet col·lecció de
material de tot el món, però la
de Gavà és la meva policia, i això
ho portes a dins”, expressava
l’antic policia durant la inaugu-
ració de l’exposició per cele-
brar el centenari, que també
inclourà una bicicletada i una
caminada solidàries, entre altres
actes previstos.

Joves universitaris connecten
amb persones discapacitades
EMPRENEDORIA4Una appque
connecta persones amb disca-
pacitat física amb joves univer-
sitaris, oferint-los el seu habi-
tatge a canvi d’ajuda en les tas-
ques diàries, ha estat reconegu-
da com a projecte guanyador del
concurs ‘Talent a les Aules’, ini-
ciativa promoguda per l’Ajun-
tament amb l’objectiu de fo-
mentar la cultura emprenedora
entre l’alumnat dels centres de
secundària de la població. 

“Heu après com és de com-
plicat ser emprenedors i em-
prenedores, però això no us ha

de desanimar”. Amb aquestes
paraules d’ànims va voler reco-
nèixer l’alcaldessa Gemma Badia
la feina de tots els projectes i
alumnes participants. “Si no ho
intenteu, mai no ho podreu
aconseguir, i si no ho aconsegu-
iu a la primera, no defalliu”, els
va adreçar durant l’acte de cloen-
da del concurs, celebrat a l’Espai
Maragall.

El projecte guanyador ha es-
tat desenvolupat per les estu-
diants de 4t d’ESO de l’Institut
El Calamot, Laia Mogino i Ma-
ria Alonso.

Jacme March: mig 
segle d’escola innovadora

EDUCACIÓ4Enguany, l’escola
Jacme March de Gavà celebra el
seu 50è aniversari amb diversos
actes i activitats, com una set-
mana cultural on els alumnes
han treballat projectes relacio-
nats amb la dècada de 1970, a
través dels quals han pogut co-
nèixer la música de l’època o el
paper destacat d’algunes dones
de fa mig segle. 

Un dels actes principals de
les celebracions va ser el lliura-

ment d’una placa commemora-
tiva per part de l’alcaldessa,
Gemma Badia, que va reconèi-
xer la trajectòria de l’escola i va
destacar “el model innovador, la
bona feina i gran implicació dels
equips docents d’una escola amb
solera i tot exemple del que sig-
nifica reinventar-se per oferir el
millor”. Durant l’acte, Badia va
tornar a defensar una escola
pública de qualitat en benefici de
la ciutadania.

Un vehicle commemoratiu de l’aniversari de la policia local. Foto: Ajuntament 

Foto: Jacme March

Tribunals | Presó per una agressió LGTBI-fòbica
L’Audiència de Barcelona ratificava el 15 de maig la condemna de sis

mesos de presó i el pagament d’una multa de 1.350 euros a un taxista 
que l’any 2019 va agredir tres noies a Gavà per la seva orientació sexual.

URBANISME4”No s’ha acabat el
partit”. Davant el rebuig de la
Generalitat de la petició de
nul·litat del Pla de Ponent, anun-
ciat per l’Ajuntament el 30 de
maig, l’advocat Eduard de Ribot
ha anunciat a Línia Mar que
Ecologistes en Acció (EeA) -qui
la va demanar fa dos anys- pre-
sentarà una altra petició de
nul·litat, de ple dret, del Pla
Parcial, aprovat l’any 2006. 

“Es tracta d’un planejament
irregular i obsolet, no adaptat al
context d’emergència climàtica
i que vulnera el deure de pre-
servar l’espai natural”, alerta
l’advocat Eduard de Ribot, que
porta el cas des del mes de febrer
del 2022, quan EeA demanava la
nul·litat de ple dret d’un projec-
te urbanístic que preveu la cons-
trucció de prop de 5.000 habi-
tatges al turó del Calamot, el pla
de Queralt i la riera dels Canyars,
“en una zona d’alt interès natu-
ral”, segons els ecologistes. 

Per la seva banda, el primer
tinent d’alcaldessa, Jordi Tort,
explicava al darrer Ple que el
consistori va incoar d’ofici l’ex-
pedient i el va enviar a la Co-
missió Jurídica Assessora, un òr-
gan de la Generaliat encarregat
de resoldre aquestes qüestions,
el qual ha emès un dictamen que
diu que la petició de nul·litat dels
ecologistes no procedeix. Tort, a
més, considera que el dictamen
és “vinculant”. Tanmateix, De Ri-

bot demana “voluntat política”
per modificar el pla i deixar sen-
se efecte les fases pendents d’e-
xecució. En aquest sentit, fa dos
anys l’alcaldessa Gemma Badia
admetia en una entrevista a Lí-
nia Mar que el projecte urba-
nístic potser necessitava algun
“retoc”, sempre que fossin mi-
llores “assumibles”, especificava.
L’Ajuntament sempre ha defen-
sat que aquest pla és beneficiós
per a la ciutat.

Membres de la plataforma al turó del Calamot. Foto: Aturem el Pla de Ponent 

Els ecologistes no es rendeixen
i plataran cara al Pla de Ponent
» El Govern rebutja anul·lar el projecte, com volen els opositors

» L’advocat de la plataforma demana “voluntat política” per aturar-lo
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La conversa, més o menys,
es produeix en aquests
termes: preguntem a
Neus Regada, presiden-

ta de l’Associació de Veïns de Mas
Guimbau - Can Castellví, quins
són els problemes més importants
que hi ha als barris de muntanya
de Collserola. Regada repregunta
si tenim temps d’escoltar-la, i a
continuació comença una llarga
enumeració de problemàtiques: la
por als incendis, les deixalles al
parc, l’ús abusiu de l’espai natural,
la manca de transports públics i
d’equipaments... “I els senglars
dels quals tothom parla?”, li pre-
guntem. “Són el menor dels nos-
tres problemes. Hem après a con-
viure-hi, perquè si els deixes tran-
quils, et deixen tranquil”, respon.  

Ivan Patrici, de Collserola sen-
se abocadors i tècnic mediam-
biental, també podria estar hores
relatant els conflictes que té el ve-
ïnat de Nou Barris als peus del
massís. Són diferents dels de Re-
gada, però la quantitat és igual-
ment notòria: abocaments de
brossa descontrolats, problemes
de biodiversitat per la sequera,
conflictes per l’ús del sol...

A la metròpoli, pràcticament
tothom ha trepitjat la serralada de
Collserola alguna vegada. Impo-
nent i regnant sobre Barcelona i al-
tres municipis, és fàcil de veure des
de molts punts del territori. No
obstant això, queda lluny i només
és visitada –massivament– els
caps de setmana. Queden també
lluny, doncs, els problemes que vi-
uen els seus veïns. De fet, la ma-
joria de la població no sap ni tan
sols quin organisme governa l’en-
torn natural. 

Es tracta del Consorci del Parc
Natural de la Serra de Collserola,
que agrupa la Diputació de Bar-
celona, l’Àrea Metropolitana de
Barcelona, la Generalitat i els
ajuntaments del Papiol, Molins de
Rei, Sant Feliu, Sant Just Desvern,
Esplugues, Barcelona, Montca-
da i Reixac, Cerdanyola i Sant Cu-
gat. Així, una població de tres
milions està vinculada amb aquest
pulmó verd de 8.000 hectàrees,
però cada any passen pel massís
fins a cinc milions de persones.
Sens dubte, un caldo de cultiu per
fer aflorar els conflictes.

EL GRAN PROBLEMA
Els incendis són la bèstia negra de
Collserola. Les noves condicions
ambientals derivades de la crisi cli-
màtica fan que els anomenats in-
cendis de sisena generació pugu-
in ser una realitat. Segons els
Bombers de la Generalitat, si hi ha
una temperatura de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i una humitat per sota del
30%, Collserola podria cremar
en menys de vuit hores. 

Així ho confirma el cap de
secció de Boscos del Departa-
ment d’Acció Climàtica de la Ge-
neralitat, Eloi Beulas, que asse-
nyala que a Collserola cal distin-
gir dues tipologies d’incendis. “Al
vessant que dona al mar, els focs
poden ser espectaculars, perquè es
veuen des de Barcelona, però no

ens preocupen tant com els que
comencen a la zona del Llobregat”,
detalla. Són aquests darrers els in-
cendis que es podrien arribar a
descontrolar i “arrasar tot el mas-
sís”. La forma del terreny, la ve-
getació o els vents són alguns
dels elements que converteixen la
zona sud de la serralada en un en-
torn amb molt més risc. 

En aquest sentit, encara que es
va començar a dissenyar el 2010, va
ser el 2021 quan les autoritats que
governen el massís van aprovar el

pla de protecció del parc, el PEPNat,
que disposa d’una sèrie de mesu-
res per lluitar contra els incendis.

Malgrat tot, els veïns no estan
tranquils, i en certa manera tenen
raó per no estar-ho. Regada afir-
ma que “la seguretat al barri és in-
suficient, perquè en cas d’incendi
no en sortiria ningú viu”. Alhora,
denuncia que manquen franges
per protegir les urbanitzacions i ca-
mins perquè els bombers puguin
desplaçar-se si hi ha un incendi.
“No hi ha inversions”, assegura. 

El pressupost de Collserola se
situa en els 6,4 milions d’euros,
una quantitat que des de l’AMB i
l’Ajuntament de Barcelona consi-
deren insuficient. Així mateix, els
organismes de l’òrbita municipal
assenyalen que l’infrafinançament
és responsabilitat de la Generali-
tat, que certament es va compro-
metre a invertir un milió d’euros
extra al parc per la situació de se-
quera i el risc d’incendis. Final-
ment, la quantitat no es va poder
destinar al massís perquè no es

van aprovar els últims pressu-
postos de la Generalitat liderada
pel president Pere Aragonès.

En aquesta línia, Beulas aler-
ta que, “tot i que en els darrers anys
s’han fet franges, són insuficients”.
Ho confirmava el cap de l’Oficina
de Prevenció d’Incendis Fores-
tals i Desenvolupament Agrari de
la Diputació de Barcelona, Jaume
Minguell, quan el passat 16 de
maig deia que a la metròpoli “te-
nim el bosc a la porta de casa i, per
tant, tenim el foc a la porta”. 

L’Ajuntament de Barcelona es va comprometre a retirar 11 dels 17 abocadors de Collserola a Nou Barris. Foto: Joanna Chichelnitzky 

Amb una extensió de 8.000 hectàrees que cada any trepitgen cinc milions 
de persones, la serralada de Collserola és el gran pulmó verd de l'àrea

metropolitana de Barcelona, però també un focus de problemes de convivència
entre veïns i visitants i un dels punts més crítics pel que fa al risc d'incendis.

Collserola: unmassís
deconflictes
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n Si s’aixeca una pedra, a Collserola
surt un problema. Aquest podria ser
el lema d’aquest massís pel qual,
cada any, passen cinc milions de visi-
tants. N’és una prova tota la polèmica
que els militars de l’exèrcit espanyol
fa anys que generen entre el veïnat
del parc. Militars a Collserola? No ens
hem equivocat: el massís és utilitzat
pels soldats de la caserna del Bruc
per fer-hi entrenaments. 

La qüestió va destapar-se fa més
d’una dècada quan el Col·lectiu Anti-
militarista de Sant Cugat (CASC) afir-
mava el següent en un article: “A Coll-

serola podem trobar espècies d’ani-
mals més perilloses que els porcs
senglars: els militars”. Es referien a la
divisió de muntanya de l’exèrcit que
s’entrenava als boscos d’Esplugues
de Llobregat, Sant Cugat del Vallès i
Vallvidrera. 

Aquell 2011, les mocions de cen-
sura presentades en ajuntaments
contra l’activitat militar al parc van
anar caient en cascada, impulsades,
en gran part, per la CUP. Les mocions
es van aprovar a Molins de Rei per
unanimitat, a Sant Cugat, a Esplugu-
es, a Cerdanyola i a Barcelona. L’ales-
hores regidor de Sarrià-Sant Gervasi,
Joan Puigdollers, afirmava que la po-
testat per decidir si es feien marxes

militars o no era del Ministeri de De-
fensa, i afegia que l’Ajuntament de
Barcelona havia fet una petició per
posar-hi fi. Tanmateix, reconeixia que
no es podia prohibir que els militars,
per exemple, “com qualsevol ciutadà
normal”, hi anessin a córrer. 

El desembre de l’any 2016, el Con-
sorci del Parc de Collserola hi va pro-
hibir les pràctiques militars que in-
cloguessin “la utilització o exhibició”
d’armes. A més, les activitats dutes a
terme pels militars s’havien de des-
envolupar a una distància superior
als 500 metres respecte dels centres

educatius. Aquell mateix any, el Mi-
nisteri de Defensa va presentar un re-
curs contra la decisió del Consorci i,
en un comunicat, va assegurar que
mantindria les activitats a Collserola.

D’ençà d’aleshores, cada poc
temps, tot i la prohibició, la polèmica
torna a sorgir. El 2018 es va denun-
ciar la presència de militars armats a
pocs metres de l’escola els Xiprers en
horari lectiu, i un any més tard un
grup de soldats va ser fotografiat
passejant amb armes per la serrala-
da. L’últim capítol del serial es va pro-
duir l’any passat, quan uns veïns de
Vallvidrera es van topar amb una
dotzena de militars que portaven ar-
mes a la font de l’Espinagosa. 

El serial dels militars

La situació és preocupant, i en-
cara ho és més en el context de se-
quera que travessa Catalunya i que
fa augmentar el risc d’incendis
d’uns boscos molt debilitats. Se-
gons indiquen des del projecte De-
BosCat del centre d'investigació
CREAF, la sequera ha fet que els
boscos estiguin molt més dèbils.
“L'estrès hídric dels últims anys ha
fet que alguns arbres hagin perdut
les seves fulles”, diu la responsa-
ble del projecte, Mireia Banqué.
“Aquest debilitament augmenta la
vulnerabilitat i facilita l'entrada de
plagues”, lamenta. 

CONFLICTES D’USOS
“Al parc s’hi fa de tot”, es queixa Re-
gada. “Curses, observació d’ocells,
sortides escolars constants... Quan
fa bon temps hi ha moltíssima
gent, i és com la Rambla sense cap
control”, apunta. Certament, la
utilització intensiva de Collserola
genera conflictes. La veïna expli-
ca, per exemple, que a l’estany de
Vallvidrera, encara que està pro-
hibit fer-ho, hi ha gent que hi ba-
nya el gos. Per això demana que
“s’apliqui la llei i es posin multes”.

És el que ha passat en el cas de
les bicicletes de muntanya que cir-
culaven per camins i corriols dins
del parc. Actualment, les dife-
rents ordenances dels municipis

del Consorci sancionen qualsevol
persona que practiqui aquesta
modalitat esportiva. Joaquim Vi-
laplana, el president de la Fede-
ració Catalana de Ciclisme, expli-
ca que les multes ascendeixen
als 250 euros i lamenta la crimi-
nalització que s’ha fet dels ciclis-
tes. “És cert que al col·lectiu hi ha
irresponsables que fan descens ex-
trem, però no són majoria”, diu.

Avui dia, la Federació està en
converses amb el Consorci per mi-
rar de crear una taula de diàleg per
despenalitzar la bici de muntanya
a Collserola. “No ens sembla bé la
tolerància zero i creiem que cal fer
un estudi de quins corriols i ca-
mins realment estan en perill si hi
passen bicis”, argumenta. Des
del seu punt de vista, en aquesta
matèria “s’ha cedit davant dels
grups ecologistes quan no hi ha
evidències científiques que indi-
quin que les bicicletes deterioren
els camins més que les pluges”. 

Les veus crítiques amb els ci-
clistes, però, són freqüents. Re-
gada diu que “estan trencant el
parc”, i l’estiu passat el síndic de
greuges de Barcelona lamentava
que, tot i les prohibicions, els ci-
clistes seguien incomplint la llei.

Més enllà del conflicte de les
bicicletes, que desperta passions
i debats, el parc té altres usos que

“Al parc s'hi fa de tot:
curses, observació
d'ocells, sortides
escolars constants...
Quan fa bon temps 
hi ha moltíssima gent, 
i és com la Rambla
sense cap control”

no generen cap mena de discus-
sió. El mes de maig, Patrici va de-
nunciar els abocaments de bros-
sa constants que pateixen les zo-
nes de Nou Barris properes al
parc. El diari Línia va poder visi-
tar diversos abocadors de la mà de
Patrici i va comprovar que no es
tracta d’un problema aïllat. De fet,
hi ha brossa que té més de 60
anys, com ara material de cons-
trucció o productes mèdics de
mitjans del segle XX. Alhora, en al-
guns d’aquests abocadors hi ha,
des de fa anys, cotxes i motoci-
clistes abandonats. 

En aquest cas, la història va do-
nar un tomb quan la pressió veïnal
va fer que, recentment, l’Ajunta-
ment de Barcelona es compro-
metés a eliminar 11 dels 17 abo-
cadors que hi ha. “Els que no es
poden netejar són de propietat pri-
vada”, explica Patrici, que la-
menta que el consistori trigués
tant a actuar i que només hagi re-
collit la brossa més visible. 

MÉS I MÉS PROBLEMES
Semblaria que la cosa acaba aquí,
però podríem continuar enume-
rant problemes. Regada esmenta,
sobretot, els que tenen a veure
amb la mobilitat. “No s’ha inver-
tit en infraestructures, i per la car-
retera hi passen milers de cotxes”,

afirma tot referint-se a l’Arrabas-
sada, una de les carreteres més pe-
rilloses de tota Catalunya. “Baixar
a Barcelona et pot costar una
hora en un tram que pots fer en sis
minuts”, afegeix.

Si parlem de transports pú-
blics, la qüestió no millora, ja que
“els autobusos passen cada 45
minuts o una hora i vint en el pit-
jor dels casos”, diu Regada. “Fa
anys que demanem les mateixes
coses, però com que som cinc o sis
barris que tenen 4.000 perso-
nes,  som pocs vots”, lamenta. L’ú-
nic moment en què els fan cas,
considera, és quan un polític va a
visitar-los. “Els alcaldes es queden
a quadres, perquè hi ha zones ur-
banes sense asfaltar”, sentencia.

Patrici també lamenta que a la
zona on viu hi hagi una manca de
manteniment de la qual respon-
sabilitza la Fundació Privada de
l’Hospital de la Santa Creu i Sant
Pau. “És propietària de molts ter-
renys a Collserola dels quals no se'n
cuida, i això genera, per exemple,
la vandalització de la Font de San-
ta Eulàlia”, conclou.

“Al vessant que dona al
mar, els focs poden ser
espectaculars, perquè
es veuen des de
Barcelona, però no 
ens preocupen tant
com els que comencen
a la zona del Llobregat”

El 2011 es va denunciar la presència de militars
armats a Collserola i el 2016 es va prohibir que 
hi fessin exercicis d’entrenament amb armes

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Alumnes de la ciutat ideen un
peluix per a infants autistes

INNOVACIÓ4El ‘Peluixet Aven-
turer’ és una joguina interactiva
dissenyada especialment per a
menors amb autisme. Compta
amb diverses funcionalitats per
oferir suport emocional, esti-
mulació sensorial i entreteni-
ment a aquests nens i nenes, i ha
estat ideat per Irene Jiménez i
Salma Rabouli, estudiants de
batxillerat de l’institut de Sales.
De fet, ha estat el projecte gua-
nyador de l’edició d’enguany del
Viladecans Talent a les Aules,
uns premis patrocinats per l’em-
presa Mesoestetic que reconei-

xen les millors idees de negoci
dels alumnes de la ciutat.

La idea de negoci del ‘Pelui-
xet Aventurer’ ha estat mento-
rada per Sofia Barceló, d’Allian-
ce Healthcare. La Irene i la Sal-
ma, a més, han guanyat un viat-
ge de cinc dies a San Francisco,
als Estats Units, per conèixer les
empreses més representatives de
sectors innovadors, com Google,
HP, Meta, Salesforce o la Uni-
versitat de Stanford, entre altres.
L’alcalde, Carles Ruiz, ha ex-
pressat que el jurat del certamen
“ho ha tingut complicadíssim”.

El Ple mou fitxa per implantar
la zona de baixes emissions

MOBILITAT4Els municipis del
Delta, a excepció de Castellde-
fels, implantaran la zona de bai-
xes emissions a partir del juliol.
L’objectiu és reduir la pol·lució
dels vehicles més contaminants
i, en aquest sentit, Viladecans ha
fet un nou pas per fer possible
aquesta mesura ambiental. 

De fet, a l’últim Ple es van
aprovar dos acords relacionats
amb la ZBE. Per una banda, es va
donar llum verda al conveni que
delega a l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) la gestió de la
zona de baixes emissions i, per

l’altra, es va aprovar l’ordenan-
ça municipal que cal tenir per fer
viable la ZBE. Els dos punts van
comptar amb el suport dels par-
tits de govern, PSC i comuns, així
com d’ERC, mentre que PP i Vox
van votar-hi en contra. 

Continuant amb la mobilitat,
el Ple del maig va formalitzar
l’adhesió de Viladecans a la Red
de Ciudades por la Bicicleta,
una xarxa de la qual la ciutat ja
forma part des del 2016 i que ara
s’oficialitza. Hi van votar a favor
PSC i comuns, ERC i PP, men-
tre que Vox es va abstenir.

El jove pintor prodigi Juanito
Cortés visita Viladecans

EDUCACIÓ4Amb només sis
anys va pintar la seva primera
obra, i dos anys després ja expo-
sava en una galeria d’art de Ma-
drid. Estem parlant de Juanito
Cortés Amaya, un jove pintor
badaloní d’ètnia gitana que va vi-
sitar el dia 12  de juny Viladecans
per deixar una mostra del seu ta-
lent. Ho va fer a l’Escola Can Pal-
mer, on va ajudar els alumnes a
crear un mural pictòric. Tot ple-
gat en el marc del projecte peda-

gògic ‘araART’, destinat a pro-
moure la implicació d’alumnes i
familiars a l’entorn escolar.

Juanito va compartir la seva
vocació, la pintura, amb els
alumnes, molts d’ells també d’èt-
nia gitana, amb qui va treballar
per elaborar un mural creatiu.
“El cor representa l’amor, que és
el més important per tenir una
cosa positiva en la vida. I la flor
representa la felicitat de la pri-
mavera”, va explicar el Juanito.

Els finalistes del Viladecans Talent d’enguany. Foto: Ajuntament 

Foto: Ajuntament

Salut |Trasllat al nou hospital
El trasllat al nou edifici de l’hospital de Viladecans es va completar 

entre els dies 6 i 17 de juny. Això suposa la posada en marxa de les noves
instal·lacions mèdiques, que donen cobertura a gairebé 200.000 persones.

TRANSPORTS4L’Àrea Metro-
politana de Barcelona (AMB)
ha incorporat 21 nous busos
elèctrics a la flota que circula per
Viladecans i Gavà. La voluntat,
segons l’ens metropolità, és sub-
stituir els vehicles antics i, per
tant, més contaminants, per
d’altres més nets i sostenibles.

Els busos ja circulen des del
mes de març, i el dia 11 van ser
presentats públicament en un
acte on hi havia el vicepresident
de Mobilitat de l’AMB, Carlos
Cordón, així com l’alcaldessa
de Gavà, Gemma Badia, i el de
Viladecans, Carles Ruiz. “Es-
tem fent un nou pas important
per assolir una flota més soste-
nible”, va expressar Cordón,
que recorda que a finals d’any el
67% dels busos de la flota seran
ambientalment nets.

Per la seva banda, Ruiz va as-
segurar que l’últim any hi ha ha-
gut una “millora” en la mobili-
tat al Delta, “gràcies a la nova C-

245 i a la renovació del servei
d’autobusos”. L’alcalde de Vila-
decans, a més, va recordar que
ara tots els trens ja paren a l’es-
tació del municipi, i que també
acaben d’obrir la Via de Corni-
sa, “una ronda que està traient
molt de trànsit del centre de la
ciutat”, va assenyalar.

Badia, per la seva banda, va
celebrar la renovació. “Sempre
hem defensat un transport pú-
blic de qualitat, que estigui a l’al-
tura de les necessitats de la ciu-

tadania, que funcioni i ho faci
bé”, va declarar la batllessa, que
considera que millorar la quali-
tat de l’aire “és cosa de tots”. Així
i tot, tal com va defensar en una
entrevista de l’any passat a l’Es-
pai Línia, va posar èmfasi en el
fet que cal que les administra-
cions, i no només els ciutadans,
hi apostin fermament. “Perquè
els nostres veïns deixin el cotxe
a casa, cal que primer les admi-
nistracions fem els deures, va
defensar Badia.

Les autoritats municipals i de l’AMB presenten els nous busos. Foto: AMB

L’AMB incorpora 21 nous busos
elèctrics a Viladecans i Gavà

» L’ens metropolità impulsa una renovació sostenible de la flota
» L’alcalde Ruiz afirma que hi ha hagut una “millora” en la mobilitat
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MEDI AMBIENT4Un estudi d’un
investigador de la Universitat Po-
litècnica de Catalunya (UPC)
calcula que, fins a l’any 2100,
s’hauran d’invertir gairebé 100
milions d’euros al litoral pratenc
per fer front als efectes de la pu-
jada del nivell del mar i dels tem-
porals cada cop més violents
que afectaran la costa. És a dir,
aquests són els diners que caldrà
posar al damunt de la taula per
reconstruir edificis, mobiliari
públic i tornar a posar sorra a
unes platges en franca regressió.

L’informe, elaborat per Víc-
tor Manuel Lomelí-Quintero
per al departament d’Enginye-
ria Civil i Ambiental al Labora-
tori d’Enginyeria Marítima de la
UPC, es basa en un algoritme
georeferenciat, amb milers de
dades públiques, anomenat
GCIFS, capaç de predir, any a
any i d’ara fins al 2100, quan
costaria arranjar els desperfec-
tes de temporals produïts per la
pujada del nivell del mar a tota
Catalunya. “L’alteració del clima
és una qüestió de gran impor-
tància que està tenint un im-
pacte significatiu a les zones
costaneres”, explica l’investiga-
dor, per afegir que aquest feno-
men “està generant processos
d’erosió, inundacions i un aug-
ment del nivell del mar que re-
sulta preocupant”.

AMOÏNATS
La preocupació per la pèrdua de
sorra al Prat ve de lluny. I, amb
aquestes dades a la mà, des de
l’Ajuntament posen èmfasi en la
necessitat que el Port faci cada
any l’aportació de sorra com a
compensació pels efectes de les

obres a la infraestructura, que
eviten els corrents necessaris
que han de mantenir la platja.
Enguany va arrencar a principis
de mes, amb l’abocament de
100.000 metres cúbics de sorra,
20.000 més que l’any passat.
Així i tot, enguany han prohibit
que les barques a motor surtin
del Centre de Vela, precisament
per la manca de sorra.

LA FACTURA, DESGLOSSADA
Amb tot, fins a l’any 2100 la fac-
tura de les infraestructures da-
nyades pels temporals al Prat as-
cendiria als 55 milions d’euros.
Pel que fa a la reposició de la sor-
ra, l’estudi assenyala que serien
necessaris 11,3 milions fins al
2050, i 43,7 fins al 2100. A ban-
da, l’algoritme de Lomelí-Quin-
tero mostra, en el pitjor dels es-
cenaris, la necessitat d’invertir
fins a 8.846 milions d’euros ar-
reu de Catalunya fins al 2100. 

Per tot plegat, l’investigador
considera que cal avançar-se als
possibles efectes del canvi cli-
màtic i preparar-se. De fet, Lo-
melí-Quintero explica que l’ob-
jectiu principal d’aquesta eina és
facilitar a les administracions

aquestes dades perquè puguin
planificar amb temps què faran
a les costes. “Molts governs no
s’estan prenent seriosament el
problema. La regressió s’està
accelerant i l’any 2030 ja hi
haurà grans costos, però no ve-
uen la magnitud. S’ha d’actuar
ja”, assegura l’investigador.

Lomelí-Quintero també con-
vida a la reflexió, ja que les da-
des de l’algoritme, diu, auguren
un mal futur per a les primeres
línies de platja, la qual cosa
planteja un gran problema per
les ciutats del litoral, com és el
cas del Prat. També afegeix que,
amb aquests costos tan elevats,
els governs poden treballar amb
previsió, però segurament hau-
ran de decidir quines platges val
la pena salvar i quines no. I
tampoc es pot obviar, insisteix,
el fet que alguns municipis me-
tropolitans perdran atractiu tu-
rístic si la platja acaba desapa-
reixent. Tot i no tenir la com-
petència, des del consistori mos-
tren preocupació i recorden que
continuen pendents de l’estudi
que el govern central va pro-
metre per trobar solucions es-
tructurals per a la problemàtica.

Estat de la platja després d’un temporal del maig del 2022. Foto: Ajuntament

La factura del canvi climàtic 
al litoral pot ser de 100 milions
» Creen un algoritme capaç de predir els efectes de la pujada del mar
» L’autor de l’estudi avisa que cal preparar el litoral per a aquest futur

Premien l’institut Illa dels 
Banyols per la qualitat de l’FP

EDUCACIÓ4L’institut Illa dels
Banyols va ser premiat a finals
del maig en la cinquena edició
dels Premis #FPCAT, que va
celebrar-se al Teatre Nacional de
Catalunya. El centre educatiu
pratenc va rebre el guardó en la
categoria de Bones Pràctiques,
en reconeixement de les inicia-
tives que porta a terme en l’àm-
bit de la Formació Professional
(FP). Sense anar més lluny, és
l’únic centre a Catalunya amb
tota l’oferta de cicles de mante-
niment aeromecànic. 

Això és el que va poder com-
provar in situ la consellera d’E-
ducació de la Generalitat, Anna
Simó, durant una visita que va
fer el 6 de juny a les instal·lacions
de l’institut. Simó va estar acom-
panyada per la regidora d’Edu-
cació i Cultura, Anna Martín, que
va agrair l’interès de la conse-
llera. Per la seva banda, Martín
va voler felicitar, en nom del con-
sistori, a l’institut per aquest
reconeixement a la “bona feina”
que desenvolupa des de fa anys
al municipi. 

Pronovias anuncia un ERO 
a les seves oficines al Prat

LABORAL4El grup Pronovias
ha anunciat un Expedient de
Regulació d’Ocupació (ERO) per
a 85 treballadors de la compa-
nyia de les seves oficines centrals
del Prat. Es tracta d’un 25% de
la plantilla d’aquest departa-
ment, que compta amb 332 per-
sones als serveis centrals. Segons
justifica la companyia en un co-
municat, aquesta mesura “forma
part del procés de transformació
iniciat el 2023 i té com a objec-
tiu crear un grup més sòlid i sa-
nejat” i establir les “bases d’un
creixement sostingut en el futur”. 

El grup admet que encara ar-
rossega els efectes d’una “con-
juntura adversa” en els darrers
anys arran de la pandèmia i que
això s’ha traduït en una “lenta re-
cuperació” en el mercat de la
moda nupcial.

Per la seva banda, el sindicat
Comissions Obreres (CCOO) ha
rebutjat l’ERO i ha assegurat
que l’expedient “no està justifi-
cat”. En un comunicat, el sindi-
cat ha expressat el seu “rebuig
absolut” a la mesura i ha asse-
nyalat que hi ha alternatives
per mantenir l’ocupació.

Entrega del premi a l’institut. Foto: El Prat Educació

Seguretat | L’evolució dels delictes es manté estable
La Junta Local de seguretat es va reunir el 12 de juny per donar les dades delinqüencials de la

ciutat, l’evolució de les quals es manté estable. Aquestes xifres, però, surten de restar els
delictes comesos a l’Splau i a l’aeroport, que solen distorsionar les dades globals.
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La colònia Güell acull l’Aplec
anual dels ateneus catalans

TRADICIONS4Amb un esmor-
zar i una cercavila, seguides
d’un pregó en vers llegit per
l’actriu Lloll Bertran, comença-
va el tradicional Aplec dels Ate-
neus, que enguany es va celebrar
el 2 de juny a la colònia Güell, un
espai “emblemàtic”, segons de-
tallava a Línia Mar el president
de la Federació d’Ateneus de
Catalunya (FAC), Pep Morella. 

En referència a la tria d’a-
quest indret, una antiga colònia
fabril, Morella recordava a
aquesta publicació que els ate-
neus van néixer el segle XIX en

plena explosió industrial “com a
alternativa de lleure per als ob-
rers”. Per la seva banda, la con-
sellera de Cultura de la Genera-
litat, Natàlia Garriga, agraïa i al
mateix temps reivindicava la
tasca dels ateneus, “un espai
col·lectiu imprescindible per de-
batre, cantar, aprendre i tantes
altres coses”.

Aquest esdeveniment va ser-
vir per estrenar la sardana ‘Ter-
ra d’ateneus’, composada espe-
cialment per a l’ocasió per Anna
Abad, coincidint amb els 40
anys de la FAC.

Un milió d’euros per a difusió
i promoció del Parc Agrari

PAGESIA4El Consorci del Parc
Agrari del Baix Llobregat ha re-
but una subvenció d’un milió
d’euros dels fons europeus Next
Generation per a la iniciativa
‘Can Comas: projecte agroturís-
tic innovador i sostenible al Parc
Agrari del Baix Llobregat’, con-
sistent en una proposta per a la
promoció i difusió dels valors del
parc, de la pagesia i dels seus
productes. El projecte preveu el
desenvolupament d’un Centre de
descoberta del Parc Agrari del
Baix Llobregat, que incorporarà
una exposició interactiva i mul-

timèdia a la masia Can Comas
per donar a conèixer el Parc
Agrari, la pagesia i el producte
fresc. Així mateix, inclourà una
mostra itinerant per promoure el
coneixement de l’espai agrari, un
aparador de productes del Parc
i un equipament itinerant per fer
degustacions del distintiu ‘Pro-
ducte fresc’, que identifica les
fruites i verdures produïdes al
Parc Agrari.

La subvenció s’emmarca en
un projecte per situar Catalunya
com a regió europea de referèn-
cia en turisme enogastronòmic.

Presó permanent per la mare
que va matar la seva filla

TRIBUNALS4“S’ha fet justícia,
tot i que la justícia mai ens tor-
narà la Yaiza”. Sergio, el pare de
la Yaiza, la nena de 4 anys as-
sassinada per la seva mare el
maig del 2021 a Sant Joan Des-
pí, compartia el 29 de maig una
carta amb els mitjans de comu-
nicació, adreçada a la seva filla,
en la qual valora la sentència a
presó permanent revisable con-
tra la mare, que es va fer públi-
ca el mateix dia. Mesos després

del crim, es va dedicar un espai
a Sant Boi a la Yaiza, que tenia
vinculació amb la ciutat.

L’Audiència de Barcelona ha
condemnat a presó permanent
revisable a Cristina R. E., la
dona que el 2021 va matar la
seva filla Yaiza. El jurat va dic-
taminar per unanimitat que la
dona és culpable d’un delicte
d’assassinat amb traïdoria a una
menor de 16 anys, fet que com-
porta la pena més gran possible. 

Presentació de la sardana ‘Terra d’Ateneus’. Foto: Línia Mar

Pare de la Yaiza. Foto: Ajuntament 

Denúncia |Monitor detingut per posar càmeres a vestidors  
Els Mossos d’Esquadra van detenir el 12 de juny un monitor de piscina de la Fundació

Llor, acusat de col·locar una càmera als vestidors dels infants. El centre ha acomiadat el
monitor, un cop aquest ha reconegut els fets. 

PATRIMONI4“L’objectiu prin-
cipal dels jocs és reivindicar i va-
lorar d’una manera lúdica i fes-
tiva Can Torrents i les Termes
Romanes, els dos espais amb
restes arqueològiques romanes
del Museu de Sant Boi”. Maria
Lledó, directora del Museu, in-
cideix en la rellevància del pas-
sat romà de la població, reivin-
dicat el cap de setmana del 8 i 9
de juny amb una nova edició dels
Lvdi Rvricati o Jocs del Llobre-
gat, en llatí, unes jornades lúdi-
ques “i també pedagògiques”, se-
gons Lledó, celebrades amb ta-
llers i recreacions històriques
relacionades amb l’antiga Roma. 

CULTE AL COS
L’eix central de les jornades ha
estat el culte o la cura del cos, la
cura corporis, a la cultura ro-
mana. A l’antiga Roma era una
pràctica fonamental de la vida
quotidiana i, com també passa
en l’actualitat, ja es parava mol-

ta atenció a la salut i el benestar
físic, la pràctica esportiva, l’ali-
mentació i la cura personal. 

En definitiva, els Lvdi Rvri-
cati contribueixen a fer una im-
mersió divertida i amb rigor
científic en el món romà, ja que
compten amb la participació i as-
sessorament d’arqueòlegs, his-

toriadors i museògrafs de pro-
cedència diversa, i també a la di-
fusió entre la ciutadania del pa-
trimoni local, que segons Lledó
cal conservar per la seva impor-
tància estructural, “i perquè són
únics i irrepetibles”, assegura a
Línia Mar la directora del Mu-
seu de Sant Boi.

Una veïna participa en un taller de cuina romana. Foto: Ajuntament

Sant Boi reivindica el seu llegat
romà amb els Jocs del Llobregat
» El patrimoni local, com les termes romanes, és “únic i irrepetible”
» La salut i el benestar ja eren vitals per als avantpassats santboians
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Esports Futbol | Sis jugadors confirmats a l’AE Prat del curs 2024-2025   
L’equip pratenc ja va dibuixant la pròxima temporada a Tercera RFEF. Els dos últims moviments han 
estat la renovació del porter Pablo Romero i del lateral dret David Adan. L’AE Prat ja havia anunciat la 

continuïtat d'Alejandro Pino, Gustavo Reinke i Álex Plaza. A Miguel Fernández li queda un any de contacte.

Claudia Garcia baixa de la gra-
da sigil·losa i quan arriba a la
pista fa un esprint perquè vol
fer-li una sorpresa a Clara Her-
nández, que quan la veu obre els
braços i se li penja al coll. És una
abraçada entre dues amigues
que s’estimen i s’admiren, els
ingredients que fan que per a
elles el món s’aturi una estona.
Són dos quarts de vuit del dis-
sabte 11 de maig i el Draft Gra-
menet d’Hernández acaba de
guanyar la Final a Quatre de la
Super Copa, al pavelló Virrei
Amat de Barcelona i després de
vèncer per 46-45 el Manresa
CBF en el matx definitiu. Un
premi doble perquè va atorgar
al conjunt de Víctor Calzado la
classificació per a la fase d’as-
cens a Lliga Femenina 2.   

“Ahir ens vam abraçar des-
prés de competir al parquet
[Garcia juga al CB Roser, que va
perdre per 63-54]. Disputar una
semifinal contra algú tan espe-
cial per a tu fa mal i, alhora, tam-
bé estava contenta pel meu
equip. Ara m’ha dit que m’ho
mereixo i que s’alegra per mi”,
confessa, emocionada, la Clara,
capitana del Draft Gramenet. 

“No podia deixar de plorar
perquè necessitava deixar anar
moltes emocions que tenia a
dins. Ha sigut una temporada
molt llarga i plena de contra-
stos. Ara espero que hi puguem
posar la cirereta pujant de ca-
tegoria”, desitja en veu alta
Lara Sánchez, exjugadora del
Joventut Les Corts. 

“Hem patit algunes derrotes
molt dures i hem assolit algunes
victòries molt difícils, i crec que
l’experiència ens ha permès con-
tinuar el somni. L’equip i jo es-
tem plenes de ferides perquè
som intenses i lluitadores. No
donem cap pilota per perduda, i
això és fonamental en una com-
petició tan igualada com aques-
ta”, enraona Marina Laborda,
base del conjunt colomenc i amb
passat al CB Granollers. 

La cistella decisiva ha estat
d’Andreea Cojocariu, encarre-
gada de culminar una jugada
molt ben trenada des de la pis-
sarra de Víctor Calzado: “Estava
nerviosa i tremolava, però quan
l’equip confia en tu, tot és més
senzill. Jo confio en cada peça del

grup i em sento molt orgullosa
del que estem aconseguint”. 

“Hem demostrat que estem
molt preparades per a la fase
d’ascens a Lliga Femenina 2 i
que no som companyes, sinó
que totes som amigues”, celebra
Anna Gamarra. “Hi estic d’acord.
Són grans amigues i això no és
tan fàcil de gestionar perquè es
tenen massa confiança i a vega-
des es diuen les coses d’una ma-
nera...”, exposa, divertit, Víctor
Calzado, l’entrenador.  

“Quan em costa concentrar-
me, puc posar-me a ballar”, tor-

na a intervenir Gamarra, que en
un temps mort de la final s’ha
emocionat una mica amb una
cançó. Abans dels partits sol
escoltar lletres “animades”, com
les de Camp Rock.

CANÇONS ESPECIALS
La primera DJde la Final a Qua-
tre de la Super Copa ha estat Lí-
dia Querol, del SESE, que ha
col·locat l’altaveu portàtil i l’ha
connectat a un dispositiu amb
cançons triades per les jugadores
del Draft. “Al nostre matx hem
posat les que ens agraden. N’hi ha
un parell de molt especials, ‘Sarà
perché ti amo’ i ‘Puedes contar
conmigo’”, exposa Querol.    

En un principi, la seu de la
competició era el Poliesportiu

Municipal Les Planes perquè el
CEJ l’Hospitalet n’havia dema-
nat l’organització. El SESE tam-
bé ho va fer, però després. “Di-
marts, des de la Federació Ca-
talana de Basquetbol, ens van co-
mentar que finalment podíem
ser nosaltres els organitzadors.
Així que, imagina’t, han estat tres
dies de córrer una mica i la Fe-
deració ens ha ajudat molt tam-
bé. Les jugadores van ser les pri-
meres que van demanar-nos
que organitzéssim una compe-
tició tan especial”, comparteix
Carlos Espona, nou director tèc-
nic del club de Nou Barris.   

“Que les eleccions al Parla-
ment se celebressin aquell di-
umenge ens ha exigit avançar un
dia la competició, i trobar una
instal·lació per a la primera jor-
nada era molt complicat perquè
la majoria de clubs s’entrenen
els divendres. La seu ha acabat
sent la del pavelló del SESE, a
qui vull agrair la seva predispo-
sició”, comentava Ferran Aril,
president de la Federació Cata-
lana de Basquetbol (FCBQ).  

Fins fa molt poc, Judith
Turrión, capitana del CEJ l’Hos-
pitalet, no s’esperava veure com
a espectadora la Final a Quatre
de la Super Copa. Ha vingut
amb les companyes i el cos tèc-
nic per rebre el trofeu que les
acredita com a primeres cam-
piones. Un premi assolit en
l’última jornada, quan el Draft
Gramenet va perdre en la seva
visita al Manresa CBF. “Hem
construït un grup molt maco i
sa, i el cos tècnic aposta per un
joc en què em sento còmode. El
curs se m’està fent molt curt.

Ara lluitarem per pujar a Lliga
Femenina 2. No tenim pressió,
però sí moltes ganes i confian-
ça”, descriu Turrión.   

“Em va fer molta por deixar
el CB Cornellà després de 20
anys i ara puc dir-te que no
me’n penedeixo. Aquest equip
és una família i viure una Final
a Quatre tan ben acompanyada
ha estat increïble”, intervé Ma-
ria Pilán, del CB Roser. 

No és cap secret que el grup
és una família ni que Mar Trabal
n’és una peça clau. Sempre pen-
sa en el bé del col·lectiu i valora

el camí: “Malgrat les dificultats,
no hem deixat d’estar juntes ni
un sol instant, a cada partit i en-
trenament, i hem competit fins
al final. Això m’omple d’orgull”.

El CB Prat, el Club Bàsquet
Samà Vilanova, el Joventut Les
Corts i el CB Granollers són els
equips que descendeixen i juga-
ran a la Copa Catalunya la prò-
xima temporada. “Hem intentat
salvar-nos fins al moment que
fos matemàticament possible i
hem tingut moltes oportunitats
per aconseguir-ho. I també vam
guanyar el Manresa CBF i el
SESE, dos equips de la Final a
Quatre. No havia de ser i ja està.
L’esport és així de trist i de bo-
nic”, afirma Cynthia Molina, ca-
pitana del CB Granollers.  

L’AB Premià, on juga Mont-
sant Guerrero, sí que competirà
el pròxim curs a la Super Copa.
La jugadora ha arribat al pavelló
amb crosses, perquè en l’últim
entrenament abans del darrer
partit de fase regular es va fer un
esquinç de grau 2. L’equip ja
s’havia assegurat la permanència.
“Si m’havia de fer mal, aquell era
el millor moment perquè hauria
estat molt dur no poder ajudar el
grup a la pista. Hem d’aprendre
dels errors que hem comès i que
ens haurien pogut penalitzar
amb un descens, i també valorar
la nostra capacitat de reacció en
el moment clau del curs”, com-
parteix Guerrero.  

Maria González, del SESE, fa
molt més temps que es va lesio-
nar. “Ha sigut una temporada
dura perquè m’encanta el bàsquet
i m’hauria agradat compartir
molts més moments amb l’equip
a la pista. El grup és excepcional
i m’ha fet sentir present i partícip
en tot moment”, confessa. 

L’ESTIMA A UN CLUB 
Una unió que al SESE tenen
tots els seus equips. Al descans
del matx dues nenes van saltar a
la pista per donar suport a Mí-
riam Ferreri, que somriu quan ho
recorda: “Demà juguen a les nou
del matí, són gairebé les onze de
la nit i han vingut a veure’ns.
Aquest és només un exemple de
com és el club de la meva vida.
Mai oblidaré que hem pogut dis-
putar la Final a Quatre de la Su-
per Copa a casa i amb la nostra
gent, i posant-li les coses difícils
al Manresa CBF”.  “Veure les per-
sones que ens estimen animant-
nos ens ha regalat una energia
extra. El SESE tornarà a estar als
primers llocs de la classificació”,
assegura Laura Hualde.  

L’entrenador, Enric Gonzá-
lez, que dies més tard va anun-
ciar el seu comiat, és més d’anar
partit a partit. “Ser els amfitrions
d’un esdeveniment així i comp-
tar amb una representació molt
important del club a la grada és
un plus increïble i, alhora, tam-
bé pot fer que el pes de la res-
ponsabilitat sigui més gran. Crec
que al primer temps mort he co-
mentat a les jugadores que no
ens podíem demanar més de cor
i que havíem de millorar el nos-
tre cap perquè estàvem jugant el
partit que li interessava al rival”,
conclou González, a qui fora
del pavelló li esperen la família
i unes quantes abraçades. 

Toni Delgado
VILADECANS

Abraçadesqueaturenel temps
» Enric González, extècnic del Vilabàsquet Viladecans, s’acomiada del SESE amb derrota a semifinals         
» ‘Línia Mar’ viu la Final a Quatre de la Super Copa, disputada al pavelló Virrei Amat de Barcelona

L’extècnic del Vilabàsquet Viladecans Enric González, durant la Final a Quatre de la Super Copa. Foto: Toni Delgado

“Comptar amb una
representació molt gran
del club a la grada és 
un plus”, diu González

“No ens podíem
demanar més cor i
havíem de millorar el
nostre cap”, diu el tècnic
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Aquesta obra explica la història d’un re-
conegut coachmotivacional que ajuda
gent en la seva recerca de la felicitat. Amb
tot, quan els esdeveniments fatídics ir-
rompen en la seva vida, no sap com apli-
car-se ell mateix els consells que amb tan-
ta convicció recomanava a la resta de la
gent. Es pot veure a l’Espai Texas de Bar-
celona fins al 22 de juny.

Teatre

El tigre
Ramon Madaula

Aquest és el treball més ambiciós del can-
tautor barceloní, després de publicar
dos àlbums durant el 2023. El disc beu del
folk i de la música d’arrel americana,
amb tonalitats més properes al rock i al
pop. En les tretze cançons de l’àlbum pre-
dominen les guitarres elèctriques, els
violins i la bateria, i les lletres reflexives i
senzilles a la vegada.

Música

Com a part d'un tractament contra l'Alz-
heimer, un exdetectiu d'homicidis in-
tenta tornar a investigar pel seu compte
l'espantós assassinat d'un professor uni-
versitari. Lluitant per recuperar la me-
mòria, descobreix tota una xarxa de
contradiccions i secrets que faran que la
seva vida canviï per sempre. El protago-
nista és Russell Crowe.

Pelis i sèries

Ombres del passat
Adam Cooper

El país de les flors
Biel Martí

Sala Montjuïc
Aquest mes de juny comença una nova edició de Sala 

Montjuïc, amb projeccions de cinema a la fresca al Castell de
Montjuïc de Barcelona. Les entrades ja estan a la venda i en-
tre els films més destacats hi ha La casa en flames, Barbie i Op-

penheimer, entre altres pel·lícules clàssiques com Billy Eliot,
Regreso al futuroo El resplandor. La primera projecció es farà
el 28 de juny i l’última el 2 d’agost, quan clourà aquest cicle
de cinema amb un film sorpresa. En concret, enguany hi

haurà una quinzena de projeccions que, com sempre, aple-
garan centenars de persones en aquest emblemàtic espai.  

A I T A N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista Bernat Salvà ha publicat
aquesta crònica del viatge a peu que va
fer per la seva Mallorca natal durant 22
dies. Es tracta d’un projecte personal que
el va portar a recórrer més de 500 quilò-
metres en quinze etapes. Gràcies a la tra-
vessa, redescobreix l’illa i ho aprofita per
conèixer personalitats i l’ombra de per-
sonatges històrics.

Llibres

Vorera de mar
Bernat Salvà

|Octopath Traveler
És un videojoc de rol japonès per a totes les plataformes. Consisteix a fer

combats i resoldre reptes mentre el jugador va avançant d’escenari.
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La cantant Aitana Ocaña (Sant Climent de Llo-
bregat, 1999) ha guanyat dos guardons en la

primera edició dels Premis Nacionals de Música.
En concret, s’ha emportat el premi a la Millor

cançó de música electrònica per Los Ángeles i el
premi ex aequo a la Millor cançó de música ur-
bana per Miamor, amb Rels B. Es tracta de dos

reconeixements destacats que mostren la versa-
tilitat de l’artista en diferents gèneres musicals i
que permeten a la cantant ampliar el seu pal-
marès. Cal recordar que Aitana va saltar a la
fama en participar a Operación Triunfo i que,

després d’això, va començar a despuntar amb
cançons que molt aviat sonaven arreu del món.
Destaca per haver col·laborat amb artistes com
Sebastian Yatra, Morat o Cali y el Dandee, per fer
cinema i televisió i també per tenir diversos gu-

ardons, com els dels 40 Music Awards. 

Famosos

Ser una reconeguda cantant 
Les seves cançons fa temps que sonen arreu del món

Ha rebut dos nous guardons
Ho ha fet en la primera edició dels Premis Nacionals de Música

Felicitacions pels reconeixements
Els fans li donen l’enhorabona per ampliar el seu palmarès
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

SET

A l’estiu és necessari beure aigua prou
sovint, encara que no en tinguem ganes 

DIETA

HIDRATACIÓ

BELLESA

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
L’aigua és la millor recepta per a l’estiu, i no només la de les pisci-
nes. Poder refrescar-se és vital, però quan pugen les temperatu-
res, l’aigua és necessària per a una cosa encara més important:
mantenir-se hidratat. Tot i que sembla una obvietat, cal tenir-ho
en compte, perquè les persones tenim una resistència tan gran a
la manca d'aigua, a causa de les nostres èpoques d'escassetat de
fa mil·lennis, que no sentim set fins que ja estem deshidratats. 

El primer pas és beure aigua regularment, fins i tot si no en
sentim la necessitat. Una bona manera d’aconseguir-ho és apro-
fitar altres fonts d’aigua com les fruites i verdures fresques, la llet
i el iogurt, el te i el cafè, els sucs, batuts, refrescos...  I menjar mol-
tes amanides, sopes fredes, gaspatxos... No cal dir que els pro-
ductes de temporada són una garantia de salut.    

Alhora, l’aigua també és el millor tractament de bellesa possi-
ble. La deshidratació afecta directament la nostra pell i aquesta
és una altra bona raó per beure suficient i seguir una dieta ade-
quada. Però les temperatures elevades sovint exigeixen, a més,
hidratar diàriament la pell del rostre i del cos amb cosmètics –tan
naturals com sigui possible– que satisfacin la set de la pell. 

La recepta més efectiva per a l’estiu

Per raons d’origen evolutiu, les persones som 
tan resistents a la set que podem deshidratar-nos 

Les claus

Cal incloure a la dieta plats rics en aigua,
com sopes fredes, amanides o gaspatxos

La pell es veu afectada especialment a l’estiu 
i s’ha de mantenir hidratada regularment
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